



15th WAAA COLLOQUIUM SECRETARIAT

Department of Archaeology and Heritage Studies,
University of Ghana

Association Ouesst Africaine d'Archéologie
(A.O.A.A)

West African Archaeological Association
(W.A.A.A)

P. O. Box LG 3,
University of Ghana,
Legon-Ghana

Telephone: +233542676293,
e-mail: waaaghana@gmail.com



Our Ref WCS17/0927/02

12th July 2017

TO WHOM IT MAY CONCERN,

Kindly find attached, a resolution entitled 'Call from Accra For Protection of Sites of Cultural Heritage by Ecowas States' for your attention and implementation.

This resolution was passed at the Biannual General Assembly Business Meeting of the West African Archaeological Association (WAAA) held at the University of Ghana, Legon on July 12 2017.

On behalf of the Executive Board of the Association and entire members, I will be very grateful if the resolution is adopted and implemented so as to inure to our collective benefit.

Sincerely

Dr Wazi Apoh
PRESIDENT

RESOLUTION: CALL FROM ACCRA FOR PROTECTION OF SITES OF CULTURAL HERITAGE BY ECOWAS STATES

WAAA/AOAA General Assembly Business Meeting, July 12, 2017

RECOGNISING the recent destruction and damage of sites of cultural heritage as the result of armed conflict in different countries in West Africa;

RECOGNISING that such conflict causes irremediable damage to the cultural patrimony of the peoples of West African countries; and

CONSCIOUS of the Observer Status of the West African Archaeological Association in relation to the Economic Community of West African States (ECOWAS);

THE Membership of the West African Archaeological Association/Association Ouest Africaine d'Archéologie (WAAA/AOAA) calls upon the Member States of ECOWAS to develop mechanisms and structures for the protection of sites of cultural heritage within their respective territories. Development of such mechanisms would involve a number of different initiatives, including:

- (1) The augmentation of systems of direct site protection, including protective structures and personnel, especially in circumstances where sites are under particular threat from conflict;
- (2) The evolution of systems for involving local communities directly in planning site protection initiatives;
- (3) The dissemination of Cultural Bank programmes, on the model that has been resilient and effective in protection of cultural heritage objects in Mali;
- (4) The development of systems of cooperation within ECOWAS for detecting and interdicting the movement of pillaged and illegally exported objects of cultural heritage between ECOWAS states and beyond ECOWAS and

(5) Financial support for cultural heritage in West Africa: The members of the West African Archaeological Association/Association Ouest Africaine d'Archéologie (WAAA/AOAA), the primary professional organisation promoting West African cultural heritage, deplore the lack of financial support for cultural heritage studies in the region. As researchers, we would like our programs to be eligible for annual appropriations from the ECOWAS Secretariat and from each State in the region, for the dissemination of our results through the organization, as well as through participation in regional and international conferences. This will help us to show our commitment to development and preservation of cultural heritage in West Africa.

This document is adopted by agreement of WAAA/AOAA members at the Business Meeting of the 15th Colloquium at University of Ghana, Legon, Accra, Ghana.

FRENCH VERSION

**RESOLUTION : APPEL D'ACCRA POUR LA PROTECTION DES SITES
DU PATRIMOINE CULTUREL PAR LES ETATS MEMBRES DE LA CEDEAO**

L'Assemblée Générale de l'Association Ouest Africaine d'Archéologie / West African Archaeological Association,

- Considérant les destructions et les dommages récents de sites du patrimoine culture dus aux conflits armés dans différents pays de l'Ouest africain ;
- Considérant que de tels conflits infligent des dommages importants, voire irréversibles au patrimoine culturel des peuples de notre région et,
- Conscients du statut d'observateur dont bénéficie l'Association Ouest Africaine d'Archéologie (AOAA / WAAA) auprès de la Communauté Economique des Etats de l'Afrique de l'Ouest (CEDEAO),

Les membres de l'Association Ouest Africaine d'Archéologie (AOAA / WAAA) lancent un appel aux Etats membres de la CEDEAO afin qu'ils développent des

mécanismes et des structures pour la protection préventive des sites du patrimoine culturel à l'intérieur de leurs territoires respectifs. Le développement de tels mécanismes devrait inclure un certain nombre d'initiatives comme :

1. Le renforcement des systèmes de protection directe, incluant des structures de protection et un personnel spécialisé de sécurité, spécialement dans des circonstances où des sites sont sous la menace éminente de conflit ;
2. La mise en place de systèmes de sécurités incluant les communautés prenant des initiatives pour programmer la protection de leurs sites et biens culturels ;
3. La diffusion des programmes d'organisation de banques culturelles, inspirées du modèle du Mali qui a donné la preuve de pérennité et d'efficacité dans la protection du patrimoine culturel tangible;
4. Le développement de réseaux coopératifs au sein de la CEDEAO pour la détection et la neutralisation des activités de pillage et d'exportation illicite des biens culturels entre les Etats de la CEDEAO et au-delà de notre région, et
5. Le soutien financier pour le développement du patrimoine culturel,

Les membres de l'Association Ouest Africaine d'Archéologie / West African Archaeological Association (AOAA/WAAA), principale association de professionnels qui promeut le patrimoine culturel de l'Afrique de l'ouest, déplorent le manque de soutien financier suffisant pour les études pertinentes sur le patrimoine culturel. Nous souhaiterions, en tant que chercheurs que nos programmes puissent bénéficier de crédits annuels du Secrétariat de la CEDEAO et de chaque Etat de la région de même pour la diffusion de nos résultats à travers, entre autres, l'organisation ou la participation à des conférences régionales et internationales. Cette aide démultipliera nos efforts en faveur du développement et de la protection du patrimoine culturel de notre région ouest-africaine.

Cet appel est lancé par les membres de l'AOAA/WAAA réunis en Assemblée Générale, le mercredi 12 juillet 2017, sur le campus de l'Université du Ghana, Legon (Accra, Ghana).